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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 20 
Caràcter: Extraordinària a petició de 6 regidors del Grup Municipal Socialista Srs/es: 
Aina Calvo Sastre, Yolanda Garví Blázquez, José Hila Vargas, Begoña Sánchez Muñoz, 
Antonio Donaire Sánchez, Mª Isabel González Carrasco i 2 del Grup Municipal PSM-
IV-ExM Srs. Antoni Verger Martínez i Antoni Noguera Ortega  i urgent. 
Data: 15 de novembre de 2011 
Horari: de 19 a 21’56 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 
Andres Alcover Ordinas (Independent PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSOE) 
Maria Soledad Fernández Barrero (PSM-IV-EN-APIB) 
Sandra Fernandez Herranz (PP) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSOE) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (PSM-IV-EN) 
Joan Pau Reus Frontera 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (PSM-IV-EN) 
 
Excusa la seva asssitència: 
Virginia Abraham Orte (PSOE) 
 
Interventor: Juan Canyelles Vich 
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Secretària general del ple: Nieves Téllez García 
 
 
Ordre del dia: 
 
- Ratificació de la urgència. 
 
Punt Únic.- Propostes dels Grups Municipals Socialista i PSM-IV-ExM relacionats 
amb defensa de l’estat del benestar a Palma, en temps d’emergència social 
motivada per la crisis econòmica: 
 
- Sol·licitud dels Grups Municipals PSIB-PSOE  i PSM-IV-ExM de compareixença del 
batle de Palma, com a màxim responsable de la coordinació de les polítiques 
transversals de les diferents  regidories, per explicar l’abast de les retallades en les 
prestacions socials als ciutadans i ciutadanes de Palma. 
 
- Proposta dels Grups Municipals PSIB-PSOE  i PSM-IV-ExM d’instar a l’equip de 
govern a presentar un pla global d’austeritat, al qual es cerquin fòrmules d’augment dels 
ingressos que no representin una pujada d’impostos mentre  continuí la situació de 
crisis. 
 
- Proposta dels Grups Municipals PSIB-PSOE  i PSM-IV-ExM d’instar a l’equip de 
govern a aturar els retalls en l’atenció social. 
 
- Proposta dels Grups Municipals PSIB-PSOE  i PSM-IV-ExM d’instar a l’equip de 
govern a exigir al Govern de les Illes Balears el manteniment de les prestacions socials 
a Palma. 
 
- Proposta dels Grups Municipals PSIB-PSOE  i PSM-IV-ExM de reconèixer la feina 
realitzada pels professionals i organitzacions del tercer sector que treballen en la xarxa 
d’atenció social. 
 
- Proposta dels Grups Municipals PSIB-PSOE  i PSM-IV-ExM de rebutjar qualsevol 
intent de desmantellament de la xara social, a través de la privatització indiscriminada. 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Era la manera que teníem després d’haver parlat amb els portaveus, 
portaveu del PSM-IV-ExM i el portaveu adjunt del partit Socialista que s’estimaven 
més a diferència del que nosaltres plantejaven de fer-ho després de les eleccions, fer-ho 
abans de les eleccions i era la única manera de poder convocar-lo avui, que havia de ser 
en 24 hores”. 
 
Intervé el Sr. Verger: 
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“Bono, es que ja començam amb algunes imprecisions amb el que comentava el Sr. 
Martínez, evidentment nosaltres estam d’acord amb la urgència, així li vaig comentar a 
ell personalment quan me va telefonar però és evident que estam amb una situació 
anòmala, no cercada ni volguda per l’oposició, simplement hi havia un termini de 15 
dies per convocar un plenari i estàvem sortint d’aquest termini i no s’ha pogut convocar 
amb l’antelació necessària , nosaltres així i tot trobam que és millor no truncar els 
terminis i sobre tot no subvertir els procediments i les normes d’un ajuntament 
democràtic i per tant ens estiman més fer-ho tot i que sigui amb urgència tot i que sigui 
a una hora, l’hora que és i tot i haver tengut poc temps per preparar el plenari, ens hem 
estimat més fer-ho avui més que res per respecte a les entitats a tots els ciutadans que 
estan afectats per uns retalls i que és interessant que debateguem com a corporació 
municipal tots aquests temes de retalls, ara aquí, bé, això que comentava el Sr. Martínez 
de que vostès plantejaven, evidentment hi havia un termini que s’estava incomplint i 
finalment ens hem vist obligats a fer el plenari a aquesta hora perquè no  s’havia 
convocat quan tocava aquest plenari extraordinari, simplement això”. 
 
Parla la Sra. Calvo: 
 
“Ratificam la urgència  i coincidim amb les paraules del Sr. Verger en cap cas aquest 
plenari es produeix a aquesta hora i en el dia d’avui a petició de l’oposició que ho va 
sol·licitar dia 28 d’octubre, gràcies”. 
 
Diu el Sr. Balte: 
 
“Mirin, la culpa és meva, a vegades un per fer més, fa menys jo els hi vull demanar 
excuses de bon de veres, ha estat un mal entès, jo havia pensat donar la màxima 
importància d’aquest assumpte, li don una importància extraordinària, donada que avui 
en dia la política social, donades les circumstàncies de crisis econòmiques que tenim tan 
greus, pens que és un plenari extraordinari que jo tenia la idea que fos el més profitós 
possible de bon de veres, el que volia, el que vaig pensar, era despolitizar al màxim 
aquest plenari i pensava que  el que jo feia era correcta, hi havia una predisposició legal 
de que si no es convocava quedava convocat automàticament 15 dies després, pensava 
que això li pareixia bé a tothom, escoltin, als deu segons, no, al segon i mig que jo vaig 
rebre la carta seva de la Sra. Calvo i de vostè, on vostès varen interpretar això com un 
incompliment no vaig  tenir la més mínima dubte, escoltin si vostès consideren que això 
és un incompliment, sense cap dubte, jo no vull polititzar aquest tema, tot el contrari, la 
meva idea era treure aquest tema de campanya electoral a fi de que, de que fóssim 
capaços d’aprofitar aquest ple extraordinari perquè tots junts poguéssim aportar, 
poguéssim acordar, poguéssim sumar, poguéssim consensuar la política social que 
aquest ajuntament ha de dur a terme en benefici dels ciutadans, dels “palmesanos” i jo 
amb tota  honradesa pensava, perquè miri la política és la política, cada dia en vaig 
aprenent un poc més, vostès saben que de política en ser poc, però crec, pensava que era 
millor la situació no electoral, que no a quatre o cinc dies d’unes eleccions generals i 
això va ser la meva intenció, per tant, mirin, els hi deman excuses i per tant, repeteixo, 
al mateix segon que vaig veure que vostès no varen entendre que això fos així no vaig 
tenir la més mínima   dubte, vaig convocar de forma immediata i legalment la única que 
podia ser per tant, vull que tenguin en compte que la intenció va ser la contraria de la 
que al final vaig aconseguir, era intentar que aquest plenari extraordinari fos profitós i 
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pensava i segueixo pensant que ho hagués estat molt més dia 3, o 4 o cinc dies després 
de la campanya electoral, on cap partit s’hagués vist amb qualque tipus d’intenció o 
d’idea de poder emplear aquest tema electoral, escoltin, els partits polítics tots tenen les 
carències que tenen i pensava que això era millor per la importància del tema. Ja saben 
que a jo el que m’interessa és la gestió, hi ha molta gent que en política el que es pirra 
es per fer política, jo el que realment m’agrada es fer la gestió i solventar problemes i 
donar rentabilitat a totes les actuacions que jo faig per tant, vist que la meva decisió 
havia provocat un desacord amb vostès deman excuses per la premura que finalment i 
l’hora que s’ha hagut de convocar, però de veres que no hi havia cap intenció de donar 
més importància aquest ple, per tant, assumeixo la culpa, deman excuses als dos partits i 
li asseguro que en qualsevol cas no es tornarà a produir, si vostès creuen que aquesta 
regulació legal és un incompliment ja me va bé, no ho volia interpretar així, era com una 
substitució, quan no es feia d’una manera quedava perfectament regulat així, i així ho 
vaig interpretar jo, però els hi asseguro que no tornarà a succeir, si cada ple 
extraordinari que vostès demanin jo el convocaré dins el termini previst, sense fer ús 
d’aquesta segona possibilitat, per tant repeteixo, deman les excuses i espero que les 
acceptin i que entenguin que no hi havia cap tipus d’idea que no fos precisament la que 
estic explicant. Moltes gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“No, jo, simplement lògicament acceptar les excuses i acceptar-les totalment, l’únic que 
el debat crec que el podem fer igualment profitós, les instruccions  estan per damunt 
unes eleccions, això crec que és evident, que pot ser igual de profitós avui que després, 
perquè a més a més..... anem a posar la situació per damunt i anem a discutir de manera 
profitosa sobre aquest tema”. 
 
Diu el Sr. Balte: 
 
“Cap discussió ni una, repeteixo, no tornarà a succeir Srs. del Partit Socialista i del 
Partit Socialista Mallorquí”. 
 
Demana la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Agraïm les excuses, reiteram que el plenari va ser sol·licitat dia 28 d’octubre i que 
havia d’estar  convocat abans d’iniciar la campanya electoral i per acabar recordem 
també que el parlament de les Illes Balears no deixa de celebrar ni una sola de les seves 
sessions ordinàries, perquè estam en campanya electoral ni considera que l’ordre del dia 
dels plenaris del Parlament tenguin una categoria inferior al debat polític perquè 
estiguem en campanya electoral i estic convençuda de que tots i vostè el primer entre el 
debat que tenguem aconseguirem estar  a l’alçada com a mínim del Parlament de les 
Illes Balears. Gràcies”. 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“No tengui cap dubte, no tornarà a succeir, molt bé”. 
 
- Ratificació de la urgència. 
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S’APROVA per unanimitat la ratificació del caràcter extraordinari i urgent de la 
sessió, per majoria absoluta,  d’acord amb  l’article 81.4 de la Llei 20/2006, de 15 
de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears. 
 
Té la paraula un representant del grup GREC: 
 
“Buenas tardes Sr. Alcalde, primero darle las gracias al GREC, a Lliga ciudadana por 
cedernos el turno de palabra por dejarnos expresar aquí. Vengo en representación del 
grupo de profesionales del ámbito social, que engloba a trabajadores sociales, 
educadores, psicólogos, estudiantes, terapeutas que trabajamos directa o indirectamente 
para esta comunidad y muchos de ellos para este Ayuntamiento. Por esto pensamos que 
debe prestar mucha atención a nuestras reivindicaciones porque llevamos muchos años 
trabajando para esta ciudad, al lado del más débil, del más vulnerable, al lado de las 
víctimas, por eso escúchenos, sabemos perfectamente de lo que hablamos. Le hablamos 
desde la preocupación por la gente y el enfado, el enfado porque están haciendo lo 
contrario de lo que dicen, decían que no habría recortes en servicios sociales y le 
creímos pero no ha sido verdad. Le voy a explicar la realidad por si la desconoce y los 
recortes tan duros que están haciendo: Programa de educadores familiares del 
Ayuntamiento, años trabajando con familias de Palma con menores en situación de 
riesgo, que trabaja de manera efectiva para prevenir la desprotección infantil. Era un 
programa básico, elemental, estructural, imprescindible y totalmente integrado en los 
centros municipales de servicios sociales de Palma, atendía a + de 400 usuarios entre 
ellos 200 menores. Un programa que funcionaba, que protegía, que ayudaba, un 
programa de calidad, sin quejas. ¿Y que hacen ustedes? No lo recortan, lo suprimen y 
mandan al paro a los trabajadores. ¿Quién ayuda a estas familias ahora, quién protege a 
esos menores? Ustedes dicen que lo asumirán los centros municipales de SS y no es 
verdad, es imposible que este trabajo lo hagan desde servicios sociales. Los T.S. y las 
educadoras sociales llevan 80 casos y tienen meses de lista de espera, nos dicen con 
preocupación que les es imposible abordar las funciones del educador familiar, que 
estas familias necesitan una intervención especializada e intensiva y que no sirve de 
nada algo puntual y efímero. ¿Quién va a ir a apoyar a esas madres, padres y a proteger 
a esos menores previniendo situaciones dolorosas? Que lo sepa, ¡nadie! Y justo ahora 
cuando más lo necesitan, pero parece que a usted no le preocupa. Otro ejemplo de 
contradicción: DINAMO: Unos 2000 jóvenes de diferentes barrios de Palma (Son 
Oliva, Polígono de Levante, Son Roca, Rafal, Molinar, Sta. Catalina, Gomila, Son 
Gotleu…) quedan sin actividades de ocio estructuradas, sin referente, sin pautas 
educativas, sin límites. ¿Quién hará este trabajo fruto de años de experiencia y de horas 
de prospección por las calles de Palma? ¿Quién se sentará con ellos hasta las 9 de la 
noche a hablarles de drogas, de civismo? ¿Quién les organizará partidos de futbol los 
fines de semana? ¡Nadie! Y ahora lo necesitan más que nunca, y ustedes han decidido 
dejarles solos, aburridos, tomando drogas, trapicheando y molestando a los 
vecinos…¿Y esto no son recortes? Creo que hacen lo contrario de lo que predican. 
Ustedes dicen que no recortan y ahora le pongo otro ejemplo: ESPIRAL: Un servicio 
del Ayuntamiento que permitía una conciliación laboral familiar real – cerrado. Un 
centro de día, una ludoteca, proyectos de repaso escolar – cerrados. 121 familias con 
niños desatendidos. ¿Y quién asume esto? ¡Nadie! ¿Quién acompaña a esos niños de 5, 
6 ,7 años a las actividades? ¡Nadie! Se quedan en la calle. Recortar estos programas es 
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una barbaridad, es un sin sentido, es un despropósito… ¡Los trabajadores estamos 
perplejos! Otro ejemplo en Palma: IMFOF: Lo que sí es verdad es que 29 compañeros 
que vivían su trabajo ya no trabajan y que en la peor coyuntura de paro, se recorta un 
servicio de orientación, de acompañamiento y se abandona a los que están perdidos en 
esta crisis… centenares de parados sin un apoyo especializado y… ¿Usted decía que iba 
a estar del lado de los parados? Creo que así lo que hace es hundirles más, además de 
faltar a la verdad de nuevo. ¿Y que va a pasar con los educadores de calle, con el 
programa EXIT, con el futuro de los educadores familiares, del programa OBERT…? Y 
que va a pasar con los servicios que contratasteis y que se han realizado pero no se les 
ha pagado y por eso están ahogando a las entidades que siempre han dado la cara por 
ustedes. Espero que prioricen lo importante y no falseen más la realidad. No puede 
hacer esto ahora, cuando más gente necesita ayuda, no puede quitar programas que 
funcionan. Es una locura, una pesadilla. Y Sr. Alcalde, no digan que no recorta, no 
digan que los servicios los va a asumir servicios sociales porque es mentira y como 
profesionales, usuarios y ciudadanos merecemos la verdad”. 
 
Demana la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Sr. Batle, li  puc fer un prec com a qüestió d’ordre ? li prec per favor que per trenta 
segons a part del retall social, no me retalli la paraula, trenta segons, només, trenta 
segons, que puguin acabar, per favor”.  
 
Té la paraula un representant de l’Associació Veïns i Veïnes de Son Gotleu : 
 
“Quin impacte i quines conseqüències porta tot això? Gràcies a l’associació de veïns de 
Son Gotleu per cedir-nos la paraula. Senyor batle: Estem passant amb totes aquestes 
mesures dels Serveis Socials entesos com a dret del ciutadà, als Serveis Socials 
administradors de caritat a voluntat dels que més tenen. D’aquí les terribles declaracions 
del candidat Miquel Ramis: els millors serveis socials són els que no s’empren! Vostès 
pensen que això és un luxe i que la gent s’aprofita del SS, així sols hi dediquen doblers 
si hi ha excedents econòmics, si estem dins una conjuntura econòmica favorable, encara 
mantenen la concepció dels serveis socials com allò que s’ocupa dels més pobres, així 
que en primer lloc vostès atenen als ciutadans “normals”. ERROR conseqüència: això 
desvertebra a la persona i a la societat i crea vulnerabilitat, més necessitats desatesos, 
més indefensió, més rancors, més intolerància, més injustícia, menys solidaritat i més 
violència. D’això hi ha senyals: els disturbis de Londres, l’augment dels sense sostre a 
Barcelona, aquí els centres de protecció i acollida estan plens a vessar, les elevades 
taxes de delinqüència juvenil. Estem disposats com a ciutat a patir les conseqüències de 
manco cohesió social, de manco integració social i laboral, a un augment de les 
desigualtats? S’han aturat a pensar que passa amb els al·lots i al·lotes que estaven a 
programes fent una tasca d’esforç, de millorar la seva situació personal, d’obrir-se camí 
i que ara estan al carrer, juntament amb els seus educadors i educadores socials, perquè 
vostès han suprimit aquests serveis i les entitats que els desenvolupaven han hagut de 
tancar? Això no és la seva preocupació Afirmen que els SS de l’ajuntament de Palma 
se’n fan càrrec, tanquen els ulls i miren cap un altra banda, creient-se que el treballador i 
la treballadora que ara porta 80 casos, n’assumirà més, i a més anirà a visitar a les 
famílies i a més, si cal, farà reforç escolar, etc... Això no és la seva prioritat però ho serà 
quan l’augment de la delinqüència i el malestar social els porti, en el futur, a prendre 
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mesures d’urgència que, segurament, seran de caire repressor, actuacions urgents i 
desesperades i econòmicament insostenibles. Paradoxalment, el president Bauzà es 
queixava no fa molt de que hi havia massa vagos, que s’havia de potenciar la cultura de 
l’esforç... Tots aquests ciutadans que eren atesos per el professionals de l’àmbit social, 
educadors i educadores socials dels programes que vostès han decidit suprimir o “re 
ubicar” ho estaven aconseguint, s’estaven esforçant ajudats per els seus educadors i 
educadores (dels que més de 100 són ja a l’atur) que feien la seva feina en silenci, 
allunyats de tota la propaganda i renou igual que les famílies i joves i que ara estan El 
impacte negatiu d’aquestes polítiques es reflecteixen en primer lloc en els usuaris, i en 
segon lloc, no ho oblidem, al conjunt de la societat. Si volen millorar aquesta situació és 
molt fàcil: basta de retallades als serveis bàsics, basta de veure-les com una despesa 
innecessària i començar a treballar recordant que la igualtat no és donar el mateix a 
tothom sinó a cadascú allò que necessita. Moltes gràcies”. 
 
Intervé un representant de la Lliga Ciutadana:   
 
“En primer lugar, quiero agradecer a la Asociación Grec que nos haya cedido su turno 
de palabra para poder intervenir en el pleno de esta tarde. De igual manera, hacer 
extensivo el agradecimiento al señor alcalde por permitirnos intervenir utilizando la 
palabra de otra entidad.  Me dirijo a ustedes como representante del Grupo de 
Profesionales del Ámbito Social, colectivo que empezó a andar hace apenas dos meses 
como consecuencia, por un lado, de los impagos a los que las administraciones están 
sometiendo a las entidades sociales y, por otro, a la política de recortes indiscriminados 
que estamos sufriendo tanto trabajadores como ciudadanos. Nos parece muy necesario 
dejar claro nuestro carácter apartidista. No estamos aquí porque seamos enemigos del 
actual equipo de gobierno, ni tampoco somos secuaces o marionetas de la oposición. 
Estamos aquí para expresar nuestro descontento con las decisiones que se están tomado, 
del mismo modo que estaríamos aquí si fuese cualquier otro partido quien las estuviera 
llevando a cabo. Tras las intervenciones de mis compañeros aportando datos y sus 
probables consecuencias, si me permiten, les quería pedir una reflexión. Y les pedimos 
que lo hagan porque el objeto de la misma, pensamos, vale la pena. Les pedimos que se 
paren a reflexionar sobre las personas. Algunas de ellas personas débiles. Heridas. 
Personas que necesitan ayuda. No venimos a hablarles de cifras, ni de los innumerables 
presupuestos que, seguro, se amontonan en sus mesas y que deciden en sus despachos y 
reuniones. Hoy, venimos a decirles que tras esos números hay dramas personales, hay 
crisis familiares, hay menores desatendidos y jóvenes desorientados…Hoy venimos a 
dar voz a aquella madre que cobra 700 euros al mes y que apenas puede ver a sus 3 
hijos. Su trabajo no le permite cambiar turnos y pedírselo al jefe le supone arriesgarse a 
perder su empleo. El mayor, de 12 años, ya puede apañarse solo y aunque la calle no es 
el sitio más recomendable, sabrá cuidar de sí mismo. Para los pequeños, de 4 y 7 años, 
esta madre contaba con un Centro de Día en el barrio que le permitía conciliar su vida 
laborar con la familiar. Podía encargarse de conseguir ingresos sin dejar a sus hijos 
desatendidos; los educadores de este recurso, sin ser sustitutos, sí suponían un enorme 
apoyo. Hoy, esta madre ya no tiene este servicio. También les acercamos a un padre de 
familia que se dedicaba a la construcción y al que la crisis ha golpeado dejándole sin 
trabajo. A sus 54 años, no confiaba en tener nuevas oportunidades laborales. 
Desesperanzado tras varios meses sin ofertas de trabajo se puso en manos del 
orientador, tras algunas citas había mejorado algo sus habilidades y empezaba a saber 
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dónde y cómo buscar empleo. Hoy, este señor, ya no cuenta con ningún apoyo. 
Finalmente, les hablaremos de un chico de 15 años que ha abandonado los estudios. 
Nunca tuvo apoyo familiar y eso redundó en su carácter y comportamiento. Al final, las 
continuas expulsiones del insituto le hicieron desistir y empezó a pasar en la calle más 
horas de las recomendables. Su consumo de hachís y sus flirteos para entrar en una 
banda latina disminuyeron cuando conoció al educador de calle y al dinamizador de su 
barrio. Contar con referentes positivos en el barrio estaba provocando retrocesos en su 
carrera hacia la exclusión. Estaba empezando a cambiar los porros por el futbito y 
prefería actividades en la calle con otros chavales a las jerarquías de la banda. Hoy este 
chaval ya no cuenta con el apoyo de estas figuras profesionales. Señores del equipo de 
gobierno, por favor, reflexionen sobre ello. Y si me permiten una segunda petición, les 
diré que después de reflexionar, se acerquen a nuestro colectivo. Hablen ustedes con 
nosotros. Conozcan mejor nuestro trabajo. Permítannos que les acerquemos a los 
barrios, a las familias, a los menores, a los parados… Déjennos bajarles a la calle y 
conozcan el ahogo de las familias, sus preocupaciones, su desesperación, su tristeza… 
Tengan en cuenta los esfuerzos realizados por los profesionales porque, tras ellos, hay 
logros. Sepan que tras una labor oscura y poco agradecida, hay pequeños éxitos. Hay 
proyectos de vida redireccionados. Hagan los recortes que crean convenientes, pero 
háganlo con conocimiento de causa. Y háganlo después de haber visto su realidad. 
Verán que no es tan fácil. El Grupo de Profesionales del Ámbito Social no es ajeno a la 
crisis actual. Sabemos que la situación es delicada y podemos llegar a comprender que 
hay que optimizar recursos y que quizá no todo se podrá mantener. Pero no lo hagan a 
costa de los derechos más básicos de los ciudadanos. Señor Isern, señores del equipo de 
gobierno, no todo está perdido. Aun estamos a tiempo. Y para ello les pedimos que 
recapaciten. Por conocimientos, por ilusión, por experiencia, por capacidades… cuenten 
con nosotros. Muchas gracias por escucharme”. 
 
- Compareixença del batle de Palma, com a màxim responsable de la coordinació 
de les polítiques transversals de les diferents  regidories, per explicar l’abast de les 
retallades en les prestacions socials als ciutadans i ciutadanes de Palma. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí Sr. Batle, bé jo crec que ho acabam d’escoltar, des de que el PP està governant, fa 
quatre, cinc mesos, és una realitat són fets, 101 treballadors a l’àmbit social, que 
depenien de  l’Ajuntament de Palma, educadors familiars, orientadors laborals, 
dinamitzadors juvenils, monitors i directors de temps lliure, han anat al carrer. 346 
aturats de llarga durada que havien de ser contractats, ja hi havia el compromís, han 
quedat al carrer, 35 persones més de la cooperativa jovent, això no és l’Ajuntament, 
això és el Govern, però són gent que feia feina a Palma, amb menors de Palma, són, ja 
estan sent afectats per un ero, estan anant també al carrer, a n’això hem de sumar que el 
govern als pressuposts de l’any qui ve, retalla amb 30 milions la partida de serveis 
socials, de benestar social, amb les conseqüents afectacions a Palma, perquè el govern 
desplega molts de programes també a la ciutat de Palma. S’han suprimit programes de 
formació d’integració laboral, de lluita contra l’exclusió social de dependència, 
d’atenció a menors i a famílies desestructurades, tots això està passant avui en dia a 
Palma, s’han tancat casals de barri, casals de joves, s’han tancat avui en dia a Palma, tot 
això està passant, programes imprescindibles tots ells per mantenir uns mínims de 
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cohesió social als barris, en només quatre mesos, tot això està sent desmantellat, són 
fets, ara mateix, a més a més les entitats del tercer sector que cuiden els nostres 
discapacitats els infants i joves amb dificultats socials, etc.,  han de veure com des de les 
administracions governades pel Partit Popular, es prioritzen altre tipus de despeses com 
10 milions a les multinacional constructora del Palau de Congressos, 200.000 euros 
gastats amb carril bici, s’estan fent una sèrie de despeses que es  prioritzen per damunt 
el pagament a aquestes entitats que estan sent abocades a situacions insostenibles de 
precarietat absoluta i això també són fets que estan passant avui en dia a la ciutat de 
Palma. S’estan perdent professionals del tercer sector, personal preparat, qualificat, 
s’estan interrompent processos d’estructuració familiar, d’educació familiar, menors 
amb risc d’exclusió social estan sent abandonats, tot això està ja generant conseqüències 
al clima social molt negativa a la ciutat de Palma, però es que en un futur a mig, llarg 
termini, les conseqüències de tot això poden ser gravíssimes Sr. Batle, nefastes per la 
ciutat, eliminat aquests programes de prevenció, deixant sense tensió suprimint o 
reduint serveis que possibiliten que persones o col·lectius vulnerables rebin atenció, 
joves sense formació, famílies desestructurades, aturats de llarga durada, ex-reclusos 
immigrants, si tota aquesta gent se li suprimeixen o se li redueixen els programes, si tots 
aquests col·lectius, aquestes persones vulnerables es veuen afectades per aquests retalls, 
l’escenari a la ciutat de Palma, la factura social que podem arribar a pagar, als barris de 
la ciutat, serà molt elevada i serà una factura en forma d’empitjorament de la 
convivència als barris de conflictivitat social, i perquè no dir-ho de delinqüència, perquè 
hem d’afrontar una realitat que s’està generant als barris de Palma amb les polítiques 
que estan aplicant vostès amb només quatre mesos d’ençà que governen. A més de la 
factura social, hi haurà una factura econòmica a pagar, perquè els seus estalvis d’avui 
amb educadors familiars, orientadors laborals, dinamitzadors juvenils, acabaran sent 
factures molt cares, amb prestacions d’atur, amb ajudes familiars, amb rendes mínimes 
d’insercció, amb règim d’internament a institucions de menors que ja hagin passat la 
barrera i estiguin en situació de delinqüència, tot això acabarà sent molt més car, que els 
hipotètics estalvis que estan ara aconseguint dur entre els carrers, per exemple, a aquests 
101 treballadors de l’àmbit social que han duit al carrer ja, a s’ajuntament de Palma, un 
menor institucionalitzat, costa 3.000 euros mensuals, molt per damunt de les nòmines de 
la gent que pugui estar pendent de la situació de les famílies i que  pugui estar abocant 
cap a les dinàmiques positives a tots aquests col·lectius. Miri Sr. Batle, jo li vull 
recordar que la feina de l’administració és cercar la justícia social, és intervenir per 
reduir desigualtats i garantir els mínims de dignitat a tots els ciutadans, a tots els 
membres d’una societat, garantint, fomentant una cohesió social mínima. Des de que 
vostès governen, fa cinc mesos, a penes cinc mesos, tot això està retrocedint, no només 
estam suprimint i reduïm programes de benestar social, sinó també estam reduint 
freqüències  de l’autobús, pujant tarifes, tot el que son serveis públics, serveis socials i 
serveis públics, va a la baixa, estam perdent prestacions i tot això afecta molt 
directament i sobre tot  a aquells ciutadans, als nostres conciutadans que estan en una 
situació més indefensa  als que tenen menys recursos i això són serveis bàsics els socials 
i els públics per garantir una cohesió social que ens permeti a tots desenvolupar els 
nostres projectes vitals amb llibertat, amb respecte mutu i de seguretat i això avui en dia 
a Palma, aquesta situació s’està degradant, estam perdent en cohesió social i estam 
abocant els barris de la ciutat i la ciutat a una situació explosiva. M’agradaria que 
prenguessin consciència de jo, que prenguessin consciència sobre tot de tot el que s’ha 
comentat que són fets i que no convertiguem la ciutat de Palma en un autèntic polvorí 
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perquè hi duim camí, amb aquestes polítiques i amb aquests fets que avui acabam 
d’enumerar i duim camí de dur la ciutat a un autèntic polvorí, amb una situació 
explosiva, que crec que hauríem d’aconseguir entre tots evitar”. 
 
Parla la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. La celebració d’aquest plenari, respon a la petició dels grups 
de l’oposició davant diferents decisions que ha pres l’equip de govern, tal qual vostè 
n’és responsable i que suposen de moment un retall amb l’atenció social dels ciutadans i 
ciutadanes de Palma que consideram preocupant. I no només ho consideram nosaltres, 
avui hem pogut escoltar que molts de professionals, entitats, persones, famílies, 
consideren preocupant. Ahir estarem a punt de no poder celebrar avui, a aquesta hora 
aquest plenari, i aquesta queixa formal de l’oposició va provocar una rectificació que 
agraïm i que ha fet possible que representants dels tercer sector i de professionals 
vinculats a l’acció social, avui hagin tengut la raó. Aquesta casa Sr. Batle, no és una 
empresa, aquesta casa és un casa que on a més de gestió, venim a parlar i a fer política, i 
la política amb l’atenció social que està desenvolupant aquest equip de govern és una 
política que de moment, està més instal·lada en els retalls que en les possibilitats i amb 
les oportunitats. Aquesta casa no és una empresa i aquí les regles són unes altres i 
espero que sempre siguin aquí així, segur que vostès també ho pensen i vostès no ens 
poden retallar la paraula, segurament no volien però aquesta sensació la varem tenir, ni 
ens poden acomiadar, els electors ens han col·locat allà on trobaven que ens havien de 
col·locar, per tant havien d’entendre que ens ho mereixem i aquí estam però des d’aquí 
lluitarem fins el darrer minuts com ahir, per tenir al veu i per poder convocar plens 
extraordinaris com el d’avui. Aquest és un ple que neix no només de la preocupació dels 
grups sinó de moltes entitats i no només de l’àmbit del serveis socials, la preocupació 
per tant d’aquest ple, està centrada en tota l’atenció social al nostres conciutadans i 
conciutadanes, estam preocupats, perquè vostè Sr. Batle, ha decidit deixar sense servei 
d’orientació laboral a més de 4.000 usuaris en un moment de màximes històriques amb 
les dades de l’atur, ha decidit despedir 29 orientadors i ha decidit despedir-ne 12 més 
que tenien fent formació als sectors més vulnerables, vostè Sr. Batle, ha decidit deixar 
sense contractar 346 persones que estaven a punt de ser contractades en doblers que 
venien d’afora, que no havíem d’aportar nosaltres, perquè vostè pensa que aquesta 
mesura puntual no ajuda a res...” 
 
Interromp el Sr. Batle: 
 
 “Per favor, sean respectuosos, lo ruego, seamos respectuosos, todo el mundo tiene 
derecho a expresar  libremente su opinión, todo el mundo, seamos respectuosos, se lo 
ruego a todos, perdoni Sra. Calvo, continui”. 
 
Continua la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies. El resultat d’aquesta decisió que comentava ha estat que 346 famílies 
d’aquesta ciutat han quedat sense uns ingressos mínims durant mig any, que vostès no 
valoren com a necessàries. S’ha impedit i ho sentíem ara, la continuïtat d’un programa 
fonamental d’educadors familiars, un programa preventiu i s’ha tirat per la borda, al 
manco puntualment la feina de molts de professionals i els avanços familiars de moltes 
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famílies, s’han paralitzat les aportacions a les associacions de pares i mares que 
contribueixen de forma determinant a que els nins i nines d’aquesta ciutat, puguin rebre 
una atenció més enllà de l’horari escolar, mentre els seus pares, fan feina ara que la 
tenen i han de lluitar per mantenir-la.  S’han retallat les possibilitats de desplaçament en 
el transport públic de Palma, però no només de les persones que cerquen feina o que 
estan a l’atur, no, de les persones que necessiten anar al seu hospital de referència i avui 
no tenen línia d’autobús per arribar-hi, això també és un retall social. Entenem les 
dificultats per les quals travessam i  intenem que és difícil prendre decisions. En temps 
difícil com el que vivim, nosaltres creiem que retallar en atenció social el mínim que 
sigui, ha de ser la darrera de les opcions, la darrera de les opcions i mai la primera de les 
accions i això és el que està passant aquí, van a l’enrevés. Necessitam un pla global 
d’austeritat, ho hem reivindicat moltes vegades ho continuarem  reivindicant a 
continuació, perquè hem de aconseguir tenir més ingressos, hem de poder mantenir 
l’atenció social i hem de protegir a aquells que són més febles, necessitam recalçar-nos  
amb la xarxa social i que es sentin recolzats per  nosaltres. Vostès afirmen contínuament 
que  no s’han produït els retalls i les dades que coneixem i el que hem sentit avui, ens 
diuen una altra cosa, són unes altres dades, entengui el nostre desconcert i la nostra 
preocupació, però sobre tot entengui el desconcert i la preocupació dels professionals, 
de les entitats, de les famílies, de les persones. Volem conèixer de la seva ma, com a 
màxim responsable de la institució quin són els programes o serveis relacionats amb 
l’atenció a les persones que s’han vist afectats i quins pensa vostès que puguin ser 
aquells que es puguin veure afectats a continuació, per això hem sol·licitat la seva 
compareixença, com a màxim responsable del conjunt de les àrees municipals, de la 
seva transversalitat, per poder-ho sentir de primera ma, perquè ens preocupa molt tenir 
una ciutat amb més persones a l’atur, amb imposts i tarifes més alts i amb menys 
atenció social. Moltes gràcies”. 
 
Compareix el Sr. Batle: 
 
“Miren, vamos a estar al lado de los más débiles pase lo que pase, y todo el tiempo que 
sea necesario que haga falta, eso es la política social de este Ayuntamiento, estar al lado 
de los más débiles, pase lo que pase y todo el tiempo que sea necesario. Miren, en 
nuestro programa electoral decíamos que había dos cosas que eran fundamentales, una 
la activación de la economía, porque ello es la única manera de generar empleo y 
segundo lo podrán recordar ustedes, decíamos que como esto no iba a ser, por mucho 
que insistan ahora desde la oposición, en tres meses ni en seis meses y ya lo decíamos 
entonces es un trabajo largo, arduo, la activación de la economía, el crear empleo, ya 
decíamos entonces que si era cuestión de año y medio de dos años poder gestionar los 
cambios necesarios para que este empleo se generara, digo que  la segunda de los 
compromisos del partido Popular, que mientras tanto conseguíamos generar esta 
actividad económica para generar empleo, que al fin y al cabo es el drama  fundamental 
porque todo lo demás o casi todo cuelga de esta falta de trabajo de esa falta de empleo 
de esos cinco millones de personas españolas  sin trabajo, de esos 70 y pico palmesanos 
que no tienen trabajo, decíamos que mientras tanto generamos las condiciones 
necesarias para crear este empleo, íbamos a tener una especial atención a la política 
social, íbamos a dotar de cuantos recursos económicos fueran necesarios para poderla 
mantener, ese era nuestro compromiso entonces y este sigue siendo nuestro compromiso 
hoy. Miren, empiezo por el final, el Partido Popular aún no tiene los presupuestos 
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elaborados, porque las circunstancias en estos momentos no lo han permitido porque 
nos faltan una serie de datos fundamentales para poderlos cerrar, pero ya les comunico a 
todos ustedes que en el peor de los casos, digo en el peor, no en el mejor, en el peor de 
los casos el presupuesto de gasto social se va a mantener, no va haber una sola, un solo 
euro de retroceso, de recorte, ni uno solo, y hablo en el peor de los casos. Les aseguro 
que está en nuestra voluntad y en nuestra intención, se lo aseguro, créanme, incrementar 
este presupuesto, tanto como podamos, tanto como sea preciso, tanto como se necesite 
por los ciudadanos palmesanos. Miren lo que, hacíamos esta promesa nosotros, cuando 
todavía estábamos en campaña electoral, aún no habíamos tomado posesión, no 
habíamos ganado las elecciones, de forma clara, ni habíamos tomado posesión el 
gobierno del ayuntamiento y en aquellos momentos trabajábamos con unos datos que 
ustedes nos facilitaban respecto de la situación económica del ayuntamiento. Nosotros, 
ya decíamos que no eran verdad y decíamos que había un endeudamiento de unos 200 
millones de euros. Y así y todo nos comprometimos hacer esas política social que les 
acabo de decir, de no recortarla, pero creo que es bueno que los ciudadanos, que los 
palmesanos sepan cual es la verdadera situación económica que nos hemos encontrado 
en el Ayuntamiento porque evidentemente la situación económica como no puede ser de 
otra manera, desgraciadamente condiciona todas las políticas y muy especialmente la 
política social. Miren con voluntarismo, con ideología, con demagogia no se paga 
ningún servicio social, se paga con dinero. Les voy a explicar cual era la situación 
económica del ayuntamiento, la real, la verdadera, la que nos hemos encontrado cuando 
llegamos, simplemente dos, tres datos pequeñitos, no voy hacer sangre, simplemente 
saber donde estamos para poder a partir de ahí, saber a donde vamos. La deuda de todo 
el ayuntamiento si juntamos empresas públicas, todo el ayuntamiento, en concreto, no 
solamente me refiero al proyecto, sino a EMAYA, EMT a todas las empresas públicas 
ascendía alrededor, y escuchen bien, de 100 mil millones de pesetas, cien mil millones 
de pesetas, ha quedado claro, seiscientos millones de euros, me refiero a la deuda total 
ya lo he explicado, no  me refiero exclusivamente al Ayuntamiento, sino si sumamos 
todas las deudas de todas las sociedades, pero les voy a explicar más, miren, nosotros, 
cuando el Partido Popular dejó en el año 2007 el gobierno, tenía un endeudamiento en 
bancos de ciento veintiocho millones de euros, cuando llegamos eran doscientos 
cincuenta y pico. Nosotros dejamos treinta y siete millones de euros debiendo a 
proveedores, cuando llegamos nos encontramos que había ciento cincuenta y ocho 
millones de deuda a  proveedores, nosotros cuando llegamos nos encontramos en las 
cuentas corrientes cero euros, nosotros cuando llegamos nos encontramos que se había 
gastado el 85% de todo el presupuesto del año, quiere esto decir, por favor silencio, por 
favor, sean respetuosos con todo el mundo. Quiere esto decir que nosotros desde junio 
hasta ahora, lo digo a todo el mundo para que lo sepa, hemos dispuesto más o menos de 
un 15% del presupuesto para pasar seis o siete meses, esa es la realidad, pero escuchen 
siendo esta la realidad, ni siquiera con  esta realidad me desdigo o nos desdecimos de lo 
que dijimos, vamos a seguir manteniendo los servicios sociales, y vamos a seguir 
manteniendo el mismo presupuesto como mínimo de los servicios sociales. Miren, 
nosotros formamos parte de un equipo de gobierno compacto, nosotros formamos parte 
de un equipo de gobierno con objetivos comunes, esto es bueno decirlo, porque no 
siempre ha sido así, donde todas las regidurías tienen absolutamente claro que lo 
principal, lo primordial, que lo prioritario, que lo que permite que todas las políticas que 
están generando de las diferentes regidurías, estén encaminadas a un mismo objetivo, 
eso hoy en día es posible, hace cuatro años, desgraciadamente no era posible, era un 
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ayuntamiento que funcionaba por departamentos, partidos, cada regiduría tenía su 
objetivo, su finalidad no había un objetivo común, hoy en día sí lo tenemos y esto es 
importante y cuales son estos objetivos comunes que tenemos, pues yo se lo digo, la 
reactivación económica para la creación de empleo, y mientras tanto conseguimos esta 
reactivación económica, dotar a la política social de cuantos recursos sean precisos para 
atender a los más débiles a los que más lo necesitan. Miren, nosotros habíamos dicho 
siempre, ya se que es aburrido, pero es que lo queremos realmente de verdad, y nosotros 
creemos que la mejor política social es la creación de empleo, esa es la política social de 
verdad, esa es la realmente solventa el problema de la mayoría de gente y les voy a decir 
que estoy haciendo para crear empleo, se lo voy a decir, porque eso es lo fundamental y 
eso es el meollo para que la política social después se pueda llevar a cabo y podamos 
prestarla y podamos llevarla hasta el último de los ciudadanos que lo necesita. Miren, ya 
les he contado como están las cuentas, pues lo primero que estamos haciendo es cuadrar 
el presupuesto del ayuntamiento, es verdad que no es una empresa el Ayuntamiento, 
pero sí es una entidad administrativa que tiene que pagar y tiene que cobrar y tiene que 
poder pagar todos sus servicios para seguir funcionando. Mire, no puede ser, continuar 
con la política de estos últimos cuatro años, no podemos seguir gastando mucho más de 
lo que ingresamos. Antes se me ha olvidado contarlo, además de dejarnos sin dinero y 
con los préstamos a tope y sin pagar a los proveedores, también nos dejaron ustedes 
con, sin la posibilidad de endeudarnos, el nivel de endeudamiento estaba al máximo, 
claro habían pedido todos los prestamos suficientes, necesarios para seguir pagando 
cuatro años de un política que no se podía pagar porque se habían reducido mucho los 
ingresos. Es fácil, se lo explico, crisis económica, se reducen los ingresos, pero no se 
reducen los gastos y el Ayuntamiento como lo hace para seguir manteniendo los gastos, 
va pidiendo préstamos y préstamos y préstamos, y cuando llegamos nosotros nos 
encontramos que ya están al máximo de  préstamos, legalmente no podemos pedir más 
préstamos, por lo tanto nos encontramos ahora mismo, sin un duro  y sin poder pedir 
dinero a los bancos, eso es lo que nos hemos encontrado y eso es la situación que ahora 
mismo nos dificulta, o es cualquier actuación política que queramos hacer. Pero bueno, 
no lloremos, simplemente estoy diciendo, este es el problema, hay que cuadrar el 
presupuesto, hay que equilibrar los gastos y los ingresos y para esto no queda más 
remedio que aplicar políticas de austeridad. ¿Qué significa políticas de austeridad? Hay 
que reducir los gastos para que coincidan con los ingresos, bueno y que hemos hecho 
desde que hemos llegado, solo han pasado cuatro o cinco meses desde que hemos 
llegado, pues hemos aplicado políticas de austeridad y ¿Qué hemos hecho? Pues por 
ejemplo, lo primero que hicimos, fue reducir el 56% los altos cargos, los asesores, con 
los que antes el gobierno socialista, o la Sra. Calvo tenía, nosotros tenemos menos de la 
mitad y esto significó un ahorro inmediato de 7’8 millones de euros. Que más hicimos, 
hicimos más cosas, créanme, si alguien cree que yo pueda tener la más mínima 
satisfacción  cuando tengo que hacer algún tipo, tomar alguna decisión que implique un 
recorte o prestación de un servicio o prescindir de un servicio, se equivoca, me duele 
como al que más, pero miren, lo importante es que la viabilidad del ayuntamiento de la 
ciudad, no se puede condicionar a un hecho en concreto, hemos de tener las miras más 
altas, a veces hay que tomar decisiones que no son queridas y me gustaría haberlas 
podido evitar, pero bueno, continuo con lo que estaba diciendo. Que hemos hecho más 
en la política de austeridad, nos reunimos con nuestros funcionarios, que sin tener 
ninguna culpa, porque la culpa de los políticos, la situación actual a la que estamos 
abocados es una situación producida fundamentalmente por los políticos de todo pelaje 
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y fundamentalmente por los que nos han gobernado estos últimos cuatro años, que han 
sido incapaces de tomar las medidas cuando correspondía que ahora mismo hemos de 
tomar nosotros, pues, repito, esos funcionarios que no tenían la responsabilidad, sino 
que la responsabilidad era de los políticos, nos sentamos con ellos y mayoritariamente 
conseguimos que renunciaran a  alguna serie de derechos y también hemos conseguido 
un recorte actual de cuatro o cinco millones de euros con la misma gente. Que más 
hemos hecho, pues estamos  reduciendo los gastos de alquileres, por ejemplo, había 
multitud y multitud de alquileres que antes se estaban pagando y ahora estamos 
racionalizando los gastos, que más hemos hecho, estamos apoyando la pequeña y 
mediana empresa bueno, la verdad es que tiendo hablar y hablar y ya veo que he 
consumido prácticamente todo el tiempo, por lo tanto, voy a ir acabando. En definitiva, 
saben lo que hemos hecho, pues absolutamente lo contrario de lo que hicieron todos 
ustedes. Miren nos hemos dejado, de demagogias, nos hemos dejado de ideologías 
trasnochadas, de intereses partidistas, de obsesiones nacionalistas o identitarias  y  nos 
hemos puesto a trabajar en lo que necesitan nuestros ciudadanos los palmesanos. Sabe, 
por favor, por favor, sabe que estamos haciendo, sabe que estamos haciendo pues 
decimos sí, donde ustedes decían no, ese es el gran problema, estamos aliándonos con la 
iniciativa privada, estamos poniendo en valor todo lo que ustedes negaron, todos estos 
proyectos que ustedes estaban poniendo inconvenientes y no dejaban que prosperaran, 
que eran los que hubieran creado empleado directo eso es lo que estamos haciendo,  
recuperando la iniciativa privada, estamos dando cancha a esa gente que quiere invertir 
y que esa inversión lo que va a provocar va a ser actividad económica, creación de 
empleo. Miren acabo ya, si me lo permiten y dicho sea con el máximo respecto y yo les 
rogaría que fueran capaces de hacer un mínimo de autocrítica, reconozcan que hicieron 
las cosas mal, silencio por favor, reconozcan que hicieron las cosas mal, que no fueron 
capaces de afrontar la situación de tomar las medidas necesarias y no lo fueron porque 
les faltó valentía política, porque no fueron capaces de ponerse de acuerdo entre ustedes 
mismo, les pudieron sus intereses partidistas, pudieron los intereses partidistas a los 
intereses generales, no tuvieron la grandeza de reconocer cuales eran los problemas, no 
tuvieron la grandeza de reconocer, ni la valentía de tomar las medidas que eran 
necesarias, por eso ahora les pido que tengan la grandeza, la generosidad que no 
tuvieron cuando gobernaron y que reconozcan que en estos momentos estamos haciendo 
lo único que se puede hacer, estamos haciendo lo que ustedes debieron hacer y no 
hicieron para sacar adelante esta ciudad y en definitiva a este país España a la que 
nosotros defendemos con todo nuestro corazón y toda nuestra energía. Yo siento haber 
consumido el tiempo en demasía, pero bueno era la primera vez que intervenía si 
quieren que la Sra. Sandra Fernández que era la que tenía prevista la intervención para, 
bueno, después, pues bien”. 
 
Intervé el Sr. Verger: 
 
“Primer Sr. Batle, lamentar que  a una entitat que passava trenta segons se li ha retirat la  
paraula, vostè mateix, li ha retirat la  paraula i vostè s’ha excedit en més de dos minuts 
el temps que tenia assignat, això sa veritat per començar, després amb una cosa si que li 
he de donar la raó, vostè diu que varen fer, que vostès estan fent tot el contrari de 
nosaltres, efectivament, efectivament, nosaltres feiem tot el contrari de vostès, nosaltres 
no varem dur 101 treballador de l’àmbit social al carrer...” 
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Interromp el Sr. Batle: 
 
“sean respetuosos, dejen que el Sr. Verger, en uso de su libertad opine y haga sus 
manifestaciones tranquilamente, lo ruego, sean respetuosos con el Sr. Verger”. 
 
Continua el Sr. Verger: 
 
“101 treballadors al carrer, 346 del SOIB no contractats quan hi havia el compromís, 
efectivament, nosaltres feiem tot el contrari. Sa veritat, me poso amb la pell d’aquestes 
persones que han vengut aquí a exposar uns fets greus, ho han fet a més a més amb 
molta d’educació, amb molta correcció, han fet una exposició de motiu molt clara, i me 
posso amb la pell d’ells i la veritat es que la decepció ha de ser immensa, perquè a part 
d’una frase que vostè diu que sempre estarà al costat dels dèbils, però un frase 
absolutament desmentida  després dels fets, perquè els fets són molt clars i els fets són 
que hi ha gent que així com han exposat ells, hi ha gent que ha anat al carrer, més de 
150 treballadors de l’àmbit social que són al carrer, molts de menors que han quedat 
abandonats, programes suprimits, programes retallats, això són els fets i vostè això ho 
contesta amb “estaré al lado de los más débiles” la veritat no ha donat cap garantia de 
que continuarà, ni si es rectificaran algunes de les polítiques, no ha entrat a contestar 
tampoc el que hem plantejat des de l’oposició, des de quin punt això als  propis 
pressupost com quedarà això, a més a més els pressupost me permetin que  clar, vostè 
diu, que els pressupost, en el pitjors dels casos seran iguals, anem a veure, també ens 
estan dient que no retallen i estan retallant, perdoni que li digui Sr. Batle, però fins que 
no ho vegi plasmat a un pressupost, no m’ho creuré, perquè no les han presentat, perquè 
han incomplert el termini legalment establert per presentar pressuposts, estan amagant 
alguna cosa, nosaltres perdoni que dubtem que estan amagant alguna cosa, perdoni que 
dubtem de que estan amagant alguna cosa i després la veritat, jo, fer aquesta demagògia, 
comparar 2077 amb 2011, quan evidentment la situació econòmica, la situació 
pressupostària de les administracions era completament diferent, ha dit coses 
completament incertes també, que no s’havia afrontat la disminució d’ingressos, 
l’ajuntament anterior, l’anterior legislatura es va disminuir  fins a 130 milions, els 
doblers a gastar pel pressupost de l’ajuntament, fins a 130 milions, no plori tant Sr. 
Isern, perquè els que sí tendrien dret a plorar serien els ajuntaments de Marratxí, de 
Calvià i de Llucmajor, que allà si que no es varen afrontar les situacions i allà si que no 
es varen reduir les despeses, el govern anterior va fer una ..... responsable que avui 
permet que l’ajuntament de Palma estigui evidentment com tots els ajuntaments de 
l’estat espanyol en una situació difícil però no crítica com d’altres ajuntaments 
gestionats pel Partit Popular, per així dir-ho, allà on no es varen afrontar les situacions i 
sí a l’Ajuntament de Palma per tant, el que hagués agraït aquest grup es que s’hagués 
contestat perquè s’està produint aquesta situació de fet, als barris tot el que està 
succeint, a la gent que estam deixant abandonada i si això es  pensar retrasar i  de quina 
manera, això hagués estat convenient que ho hagués explicat el batle, no entretenir-se en 
fer un discurs de comparar 2007/2011, purament electoralista i sa veritat Sr. Isern de 
trasnochados i no se que, aquestes frases que no se, ni ideologias trasnochadas, constarà 
en acta, aquesta frase la veritat si vostè no volia fer electoralisme avui, perquè volgués 
evitar que no hi hagués electoralisme i passar-ho a després de les eleccions, això s’ha 
desdit fent aquestes frases que son electoralisme pura i dura, política de la pitjor especia 
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en un dia que hauríem de debatre de fets, de coses molt greus que estan passant a Palma 
i de situacions de readreçar als barris de la ciutat de Palma”. 
 
Diu el Sr. Batle: 
 
“Por favor sean respetuosos con el Sr. Verger, por favor”. 
 
Continua el Sr. Verger: 
 
“Sr. Batle, això també m’agradaria que constés la queixa i la protesta d’aquest grup, 
perquè ha vengut aquí  gent avui, simplement a cridar, a insultar, a armar aquí un trui 
absolutament innecessari, hi hagut gent que  ha vengut a això, hi ha hagut gent que ha 
vengut a això”. 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Sr. Verger, basten els problemes que tenim perquè vostè afegeixi al banyat, per favor 
Sr. Verger, li agraeixo molt, per favor ruego silencio absoluto, miren escuchenme un 
momento, por favor comportense, miren, no quiero tener que tomar otro tipo de medida, 
hay que estar en silencio en el pleno, por favor, ser respeten el turno de palabra de los 
regidores, el turno les corresponde a ellos, libertad de expresión, dejen ustedes que todo 
el mundo diga lo que piensa, seamos generosos, por favor, se lo ruego, muchas gracias”. 
Sra. Calvo, por favor, no me obliguen a desalojar la sala, lo ruego, no me obliguen, 
estoy intentando no hacerlo, estoy con toda la paciencia que puedo, pero si me obligan 
lo tendré que hacer, por favor...” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo:  
 
“ Moltes gràcies Sr. Batle, en primer lloc li vull agrair que hagi comparegut i que hagi 
fet vostè la intervenció, perquè la podria haver delegada i per tant li vull agrair des de 
l’oposició, perquè  crec que és un gest que l’honora, el que ja a continuació 
m’imaginava que passaria es que seria per  parlar de jo, que és el que pràcticament 
contínuament fent, parlar del passat i en definitiva moltes vegades de la meva persona, 
però més enllà de la meva gestió, perdonin, no de la persona. En tot cas li tornaré  dir, 
no em vaig presentar a les eleccions per passar una bona estona ni per anar a una festa, 
em vaig presentar amb la voluntat de governar amb la il·lusió de governar, conscient de 
que teníem un situació complicadíssima, perquè li faig saber que aquest Ajuntament  té 
alguns d’anys d’història, 30 en democràcia i molts abans, i que la conjuntura econòmica 
que ens va fer trasbalsar els comptes municipals ens va obligar a Palma, a Espanya a 
Europa i a una bona part del mon, a canviar la gestió dels nostres pressuposts, reduirem 
130 milions d’euros, encara no ens ha guanyat, 130 milions d’euros i li diré més no 
reduirem un sol programa d’atenció social, segurament férem moltes coses molt 
malament, però el que no puc dir-li ni acceptar-li, perdó, es que ens iguali, estic 
contenta i satisfeta de que haguem pogut demostrar que efectivament no som el mateix. 
No som el mateix i perquè no tenim les mateixes prioritats tot i la tempesta econòmica, 
tot i les reduccions i tot i 130 milions menys decidirem no gravar els ciutadans i 
congelarem els imposts, decidirem un cop incrementades les tarifes l’any 2008, així és 
de transport públic, mantenir-les, el 9, el 10 i l’11. vostès han decidit el contrari i perquè 
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han volgut i tenen la potestat per fer-ho, però no ho facin excusant-se amb nosaltres, 
vostè no es pot endeutar entre altres coses  perquè va contant per tot arreu que té un 
Ajuntament que és un abisme, i l’abisme ni és il·legal ni existeix, vostè té un deute per 
davall de la mitjana europea, per davall del seu  “colega” el Sr. Gallardón, que s’ha 
endeutat per 8 mil milions i ha impedit l’endeutament, de la resta dels ajuntaments 
d’Espanya. Computam en una bossa global i si aquest no s’ha pogut endeutar més quan 
ho necessitava i quan hi havia possibilitat de poder atendre millor les persones, es 
perquè un ajuntament com el de Madrid es va endeutar per tots el d’Espanya, paciència, 
paciència. Vostè té una situació molt complicada i nosaltres li torno a insistir varem 
practicar el retall pressupostari  amb 130 milions, encara no ens guanya, no pujarem ni 
l’IBI ni les tarifes de transport públic, i més encara, aquí tothom va cobrar fins el darrer 
dia, a 120 dies, passaren a 150, o entenc, però tothom va cobrar i moltes entitats que han 
tengut dificultats, i ho puc entendre segurament es senten copejades per una  gestió més 
que millorable, però no li puc dir una altra cosa que esperava, esperava el compromís, el 
seu compromís Sr. Batle en poder mantenir tots i cada un dels serveis i dels programes 
d’atenció social, de que ens serveix un compromís en mantenir un pressupost igual si 
amb el mateix pressupost retallen, de que ens serveixen les paraules buides de la 
mateixa xifra, si amb aquesta xifra estan retallant serveis , de que ens serveix una 
paraula d’algú que va anar prometent feina i congelant els imposts als barris i el primer 
que fa és incrementar-los. Escolti ens té a la seva disposició i li vull lloar les iniciatives 
que puguin generar activitat econòmica a ciutat, vostè ens ha telefonat i ens ha convocat 
per una fundació público-privada per dinamitzar i promocionar el turisme a Palma, 
estam d’acord que a Palma sigui així, no tenc cap problema en reconèixer-li que pugui 
ser una bona iniciativa per generar activitat econòmica, però no hem  rebut una sola 
telefonada per parlar-nos de com conjuntament podríem fer front a mantenir l’atenció 
social a aquesta ciutat de la ma de les entitats de la ma dels professionals, de la ma de 
l’oposició per poder protegir els més febles. No se si és un oblit o és una manera de 
pensar, però després de la seva intervenció me decant més per la segona opció. Moltes 
gràcies”. 
 
Parla la Sra. Sandra Fernández: 
 
“Muchas gracias. Intentaré condensar un poco mi intervención que pensaba hacerla en 
dos turnos pero, seguro que el alcalde será comprensivo. En primer lugar a mi también 
me han saltado las dudas de porque habían solicitado este pleno extraordinario, porque 
llevamos casi cinco meses gobernando, ustedes habían pedido comparecencias a 
prácticamente todos los regidores para ver cuales eran sus líneas de actuación y 
curiosamente al área de benestar social, que es la que, de la que soy responsable, no me 
han pedido comparecencia durante estos meses, si para ustedes es tan importante los 
servicios sociales, sin embargo nos encontramos con la solicitud de un pleno 
extraordinario que  coincide casualmente con periodo electoral, ya lo han explicado mis 
compañeros nosotros considerábamos, yo misma consideraba que era un tema lo 
suficientemente importante como para separarlo del período electoral, que lo 
pudiésemos debatir con tranquilidad sin ninguna interferencia, pero ustedes han 
decidido debatirlo en este momento y no tenemos ningún problema en debatir, y estoy 
de acuerdo evidentemente con lo que ha dicho el Alcalde, para saber hacia donde 
vamos, vamos a ver de donde venimos. Usted Sr. Verger ahora criticaba al alcalde, 
porque decía que no se podía comparar el 2007 con el 2011 que había que tener en 
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cuenta cual era la realidad, ese era su problema estos cuatro años   no han tenido en 
cuenta cual era la realidad social, no han tenido en cuenta que estábamos en la crisis 
económica, el alcalde que ha querido ir y dar la cara y comparecer como decía usted 
Sra. Calvo, ante los ciudadanos ha explicado muy bien cual es la situación del 
Ayuntamiento y se ha comprometido y ha hecho un compromiso personal que a pesar 
de la situación  del Ayuntamiento de la situación de crisis económica que esto nos 
obliga a tomar decisiones difíciles, decisiones impopulares pero que son necesarias  a 
pesar de esto, no afectará a los servicios sociales. Aún no sabemos cual es el 
presupuesto que tendrá este ayuntamiento, no sabemos los ingresos que vamos a recibir 
que muchos de ellos vienen directamente a servicios sociales  aún así, el alcalde se ha 
comprometido aquí a mantener el presupuesto de servicios sociales sin saber aún cuales 
eran los ingresos.  Pero como les decía es muy importante a la hora de planificar, a la 
hora de saber hacia donde vamos, de que queremos hacer, tener en cuenta de donde 
venimos y yo les quiero hacer un breve resumen de cómo nos encontramos el área 
municipal de la que ahora se  preocupan tanto. En primer lugar evidentemente nos 
encontramos con un presupuesto prorrogado, Sr. Verger, usted que se preocupa tanto de 
que hemos retrasado la aprobación del presupuesto, un presupuesto prorrogado que lo 
primero que tuvimos que hacer al llegar al gobierno, fue hacer una modificación 
presupuestaria para poder abrir las escoletas, que también es un servicio público. Un 
presupuesto prorrogado que ya era irreal en el 2010 imagínense como era en el 2011, 
ejecutado dentro del área de servicios sociales casi al 80% , poco margen de maniobra 
da, para seis meses. Además con deudas de ejercicios anteriores, no solamente de 2011, 
están hablando de las entidades, más de un millón de euros debe el Ayuntamiento de 
subvenciones en el 2010, es muy fácil dar subvenciones cuando saben que no las van a 
pagar ustedes.  Un déficit nos encontramos, un déficit en el presupuesto de servicios 
sociales de aproximadamente unos dos millones de euros que hemos tenido que 
reestructurar, de estos dos millones afectaban a partidas de personal aproximadamente 
unos 700 mil euros. Personal del plan de prestaciones básicas que supongo que saben 
cual es, Sr. Alcover, ese plan de prestaciones básicas que el Consell no paga desde el 
año 2008  y que no les he oído nunca durante esta legislatura, usted reclamárselo, este 
presupuesto que no ha llegado, estos ingresos que no han llegado, al Ayuntamiento, y 
que hemos hecho nosotros, que nos critican de que si nos hemos echado trabajadores 
sociales a  la calle, absolutamente mentida, nos hemos encontrado con que hemos tenido 
que asumir, hemos tenido que  asumir y lo hemos hecho porque consideramos que era 
necesario la prórroga de los trabajadores sociales del plan de prestaciones básicas de 
noviembre y diciembre que no estaba presupuestado y lo hemos asumido porque 
considerábamos que  era totalmente necesario. Sra. Calvo, me parece de un cinismo 
absoluto que usted nos diga que hemos dejado de contratar porque hemos querido a 346 
trabajadores, porque el dinero no lo poníamos nosotros y quien lo ponía, quien lo ponía, 
y donde está este dinero, lo que pasa es que este dinero no ha llegado, que ha hecho 
Antich con el dinero que no ha llegado al ayuntamiento que usted Sra. Calvo firmó el 
convenio con el SOIB sabiendo que no se había ingresado el dinero y que no lo podían 
ingresar  porque no lo tenían y aún así lo firmó. Donde está este dinero, le preguntamos 
al Sr. Antich, donde está el dinero del plan de prestaciones básicas que tampoco ha 
llegado al Consell. Además de esto nos hemos encontrado una falta absoluta de 
coordinación  y colaboración entre otras áreas y administraciones, compartimientos 
estancos, una nula planificación, organización y dirección, por primera vez en la historia 
como les gusta decir tanto ustedes no se había aprobado un plan estratégico en el área de 
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benestar social, por primera vez en la historia de la democracia, como les gusta decir. El 
plan de drogas que ahora se preocupan tanto por los jóvenes, lleva sin vigor desde el 
año 2008, el partido popular lo repitió en múltiples ocasiones, exceso de contratos 
menores, prórrogas excesivas en los contratos de servicios que no están ajustados  a día 
de hoy a las necesidades reales. En cuanto al personal de la casa, personal funcionarial 
relegado y postergado a un segundo plano, de dos personas que hay en el equipo de 
dirección que son funcionarios, los dos los trajeron  de otra administración, que pasa 
que no encontraron  a nadie de la casa de suficiente confianza para ponerlo a 
trabajadores que llevan más de 20 años y tuvieron que traerlos de otras 
administraciones, muchos de los funcionarios se enteraban de las cosas que  sucedían en 
el área, en sus programas a través de la prensa. Me falta la parte positiva, intentaré  un 
poco más si me permiten, como que les puede interesar a ellos….bueno, mi pregunta es 
por ejemplo, para que querían  ustedes a un director general o directora general de 
planificación si no planificaron absolutamente nada, lo que sí les puedo decir es que  si 
durante estos cuatro años funcionó servicios sociales, fue gracias al personal y a los 
funcionarios de la casa, porque desde luego no fue gracias a los políticos”. 
 
Compareix el Sr. Batle i la Sra. Sandra Fernández Herranz  (Regidora de Benestar 
Social, Immigració i Participació). 
 
 
El Grup Municipal Popular va presentar la següent alternativa:  
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Molt breument, anem a veure. L’Ajuntament ara ha acabat el termini d’ingrés dels 
imposts de l’IBI, l’IAE, l’Ajuntament ha ingressat al voltant, ha d’haver ingressat al 
voltant, una cosa més de cent milions d’euros, més que res m’agradaria saber a que 
s’estan dedicant o a que es dedicaran, ha estat progressivament en tres mesos s’han anat 
ingressant, ara ja ha acabat el termini voluntari, estam parlant de cent milions d’euros 
que ha ingressat i la veritat està clar que per serveis socials, no han estat, perquè tenim 
una situació dantesca en quan  al manteniment de serveis, per tant, això està clar que no 
s’han dedicat, m’agradaria saber a que s’han dedicat. Clar, perquè a més a més s’està 
retardant la presentació dels pressupost, ja ho hem comentat abans per després 
d’eleccions, me deman que és que volen amagar, perquè s’està incomplint un termini 
legal que no tendria perquè complir-se i la veritat convendria aclarir, convendria aclarir 
i crec que és una pregunta que hem llançat diverses vegades, vostès estan sacrificant 
treballadors socials a l’àmbit social, vostès estan sacrificant 346 persones aturades que 
varen estar contractades, estan sacrificant tot això i a hores d’ara no sabem que 
continuarà, que es deixarà de fer i estam realment sentenciant programes i programes 
socials que es desenvolupen en els barris, estan sentenciats, s’estan eliminat i la veritat 
es que no saben perquè, perquè no podem fer una valoració global de que és el que 
seguirà i que és el que no seguirà a la política de l’Ajuntament, per tant, crec que és 
urgent que vagin aclarint exactament que és el que volen fer amb els pressupost, 
gravíssim que no s’hagin presentat  en termini, deia la Sra. Fernández que a l’anterior 
legislatura estaven prorrogats, era un equip de govern que estava en absoluta minoria  i 
que no podia tirar endavant dins un plenari el pressupost, la situació era diametralment 
oposada, vostès tenen majoria absoluta i no tenen cap excusa per no presentar un 
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pressupost i aprovar-los, no tenen cap excusa, l’anterior legislatura hi havia una situació 
anòmala  d’un govern que estava en minoria dins aquest plenari, i evidentment les 
circumstàncies són completament diferents i a més crec que perfectament entendibles, 
no se quina hilaritat provoca, provoca  això quan és evident que és molt diferent”.  
 
Intervé la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Miri, si mentre vostès  en renyen van prenent la decisió de 
mantenir el serveis i l’atenció social ample i global de l’Ajuntament a totes i cada una 
de les entitats i els ciutadans de Palma a mi ja me va bé, en tot cas hem de ser capaços 
de mantenir, no només el servei social, l’atenció social, perquè som una administració 
que ha de respondre, sinó perquè la situació d’emergència que tenim que afecta a la vida 
de moltes famílies ens obliga a ser responsables i ens exigeix prevenir una possible 
factura social, ho hem d’intentar fer, és imprescindible trobar vies alternatives 
d’ingressos que no suposin només carregar les primeres de canvi a les butxaques dels 
contribuents sinó que ens permetin complir la prestació d’aquest servei i li posaré dos 
exemples d’aquestes coses que també férem però que no formen part del discurs oficial 
actual, un d’ells és el conveni que signarem a l’any 2010 per inspeccionar les plusvàlues 
que ha permès tenir ingressos addicionals de cinc milions d’euros, un altre pot ser la 
revisió del padró de la TIRSU que ens  permet també ingressar i sobre tot aplicar per la 
reducció del pagament d’aquesta tasca de residus a les persones més febles, crec que no 
hem de renunciar a les aportacions de l’estat siguin on siguin i si no hi son  no tenguin 
cap dubte me venguin a cercar si és necessari que jo firmaré la denuncia que calgui per 
trobar els doblers de la comunitat autònoma, però aquí han arribat doblers a aquesta 
comunitat autònoma de les mans de l’estat per contractar  persones i vostès han dit no, 
no renunciem  a aquest doblers de l’estat, no renunciem a aquests doblers de l’estat, no 
renunciem a l’aportació de la llei de capitalitat i sobre tot no renunciem perquè estam 
posant en lloc en els ingressos d’enguany la finalització de la rehabilitació de les cases 
de Corea on tenim persones majors que esperen tornar a casa seva persones febles, les 
més febles que la veuen en risc. Crec que de veres pens que vostès intenten sembrar una 
cosa que és molt eficaç en l’àmbit social i amb la vida de la gent, se li diu por, perquè la 
por, paralitza, i quan la gent es paralitza es resigna i nosaltres a aquesta ciutat ni podem 
ni volem resignar-nos a acceptar que el que són uns drets socials de tots acabin sent uns 
privilegis d’uns pocs. Em torno a posar a la seva disposició i li torno a dir per poder 
contribuir, a passar de la por a la seguretat de que podrem garantir i els serveis i 
l’atenció social dels ciutadans i ciutadanes de Palma. Moltes gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies. He vist que cap dels portaveus dels diferents partits han volgut defensar la 
proposta que duien avui al plenari, me costarà un poc, però miri, si els hi vull fer arribar 
un missatge als 29 regidors, perquè com sabem nosaltres no ens podem dirigir al públic. 
Els partits d’esquerres han fet una proposta de política d’ingressos per al 2012 que ens 
dur, si aprovéssim el que ells demanen, ens durien a fer  més retallades de les 
necessàries i nosaltres això no ho hem volgut fer. La proposta que tant el PSM com el 
Partit Socialista han fet quan hem tengut el debat d’ordenances fiscals, suposava més 
retallades, exactament quasi deu milions d’euros amb retallades, per tant, jo els hi 
demanaria en principi un poc de coherència. Sr. Alcover, jo entenc que no sabi com 
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funciona el sistema de recaptació de l’ajuntament. Miri, nosaltres el tenim delegat a la 
comunitat Autònoma,  aquests cent milions d’euros, les van avançant, perquè nosaltres 
puguem pagar les nòmines, el gener, el febrer, segurament el Sr. Alcover li explicarà ara 
i no haurem de perdre tant de temps. Perquè no presentam el pressupost? Perquè no 
presentam el pressupost? Perquè el Sr. ZP ha fet un acte de irresponsabilitat i ho estam 
notant, l’acte d’irresponsabilitat del Sr. ZP ens està  duent al que ens està duent, 460 la 
prima de risc, estam ja com estava Italia fa un parell de dies, hem de ser conscients de la 
situació. El Sr. ZP no ha volgut prorrogar els pressuposts, no ha volgut aprovar i dir 
quins doblers hi havien d’arribar als diferents ajuntaments i aquest és el motiu, ara Sr. 
Verger, que vostè plantegi aquí un debat damunt el tema de presentar o no presentar els 
pressuposts, jo, sa veritat es que vostès l’han de tenir molt dura, molt dura sa cara, molt 
dura, si hombre, molt dura, un any sense pressupost al pitjor moment de la crisis a 
Palma un any sense pressupost, la situació de no tenir pressupost durant tot un any, mai 
en tota la història de la democràcia a aquest ajuntament havia passat, varen haver 
d’arribar vostès perquè passes. Miri, hi ha un tema, Sra. Calvo, vostè va gastar 135 
milions al 2010 més que al 2006, 135 milions, l’Ajuntament, 2006, perquè vostè diu que 
era austera, 126 milions d’euros, vostè me parla de por, però si vostè fa un any i mig 
que diu “que viene el coco” a nosaltres ens deia “que viene el coco” per això es va 
aferrar a la cadira, perquè “venia el coco”, vostè a febrer de 2010 es va aferrar  a la 
cadira perquè “venia el coco” aquesta és la realitat, però bé, aquest és un ple que a mi 
m’agradaria parlar en positiu. Miri, aquest govern té un compromís amb l’estabilitat 
pressupostària, tenim un pressupost heretat que està desequilibrat, i que vostès fins 
després de les eleccions no ens varen dir les xifres reals del dèficit de 2010, és una 
pregunta, perquè no la va dir abans de les eleccions, perquè no va ser valenta Sra. Calvo 
i va dir, és vera, al Sr. Isern, una telefonada, li deix el major dèficit de la democràcia 
municipal que ho sabi, el major dèficit de la democràcia que ho sabi, perquè va amagar 
aquesta informació? Vostès parlen ara, bé, nosaltres tenim clar que volem mantenir la 
política d’austeritat i aquesta és la proposta, el Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de 
govern a mantenir la política d’austeritat per equilibrar el pressupost municipal, perquè 
s’ha de fer, i el segon és, estudiar fórmules alternatives al sistema impositiu per 
augmentar ingressos, i ho estam fent, però vostès les critiquen. Hem fet la venda 
d’accions que això ens permet salvar una de les limitacions que tenim que no podem fer 
refinançament i això ens permet poder dedicar recursos a serveis socials, però vostès les 
critiquen, vostès les critiquen. Capitalitat, mirin nosaltres fa temps que aquest tema de la 
Capitalitat vostès varen ser tan irresponsables de continuar la màquina de gastar la 
capitalitat, fent una pilota molt grossa, quan no estam recollits al pressuposts de la 
Comunitat autònoma, nosaltres hem fet un acte de responsabilitat, ens estimàvem més 
trobar doblers per política social, per tant, en el govern li hem demanat, escolta, en lloc 
d’estar pagant el lloguer del parc de bombers, aquests tres milions d’euros que havien 
de pagar cada any, els dedicarem  a serveis socials, per no haver de fer la retallada que 
vostès estaven proposant perquè vostès proposaven incrementar l’endeutament de 
l’ajuntament.  Miram de fusionar empreses, miram de fusionar empreses, estam fent 
coses, hem creat una oficina de control  de la despesa municipal i no com funcionava 
abans que cada una, si hi ha anat, que hem trobat factures de diríem, de cada una de ses 
regidories, depenents  de cada un dels partits. Miri, el que tenim clar es que no podem 
gastar més del que ingressam, perquè arriba un moment qualsevol persona que està dins 
aquesta sala, sap que això és pot fer un mes, dos mesos, tres mesos, quatre mesos,  però 
arriba un moment que això explota, es vera, ens ha explotat a nosaltres, perquè vostès 
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varen amagar la informació, quan varem arribar va explotar que són les xifres que ha 
donat el batle, aquests xifres que vostès no volien donar, que les tenien ben amagades, 
per això no assumim més compromisos de despesa, Sra. Calvo, vostès es varen trobar 
un pressupost amb superàvit i varen pujar imposts, Sra. Calvo, varen pujar imposts, amb 
superàvit, amb superàvit....” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“El primer que m’agradaria demanar i reivindicaria, imagino que  caurà en sac romput, 
es que tenguessim una mica més a l’hora de parlar, una expressió, la podríem millorar 
una mica, crec que és preciós com la cara dura, coses que diu el Sr. Martínez, la veritat 
es que crec que  sobren bastant. Però bé, intentaria... 
 
Interromp el Sr. Batle: 
 
“Sean respetuoso, por favor, dejen hablar al Sr. Verger”. 
 
Continua el Sr. Verger: 
 
“...intentaria millorar el nivell, però està clar que alguns segueixen l’exemple del Sr. 
Martínez, es ve aquí simplement a armar trull. Anem a veure, clar em deman, 
l’Ajuntament de Palma no ha fet els pressupost per culpa d’en ZP, evidentment han tret 
el senyor ZP per culpa i el govern? I el govern que si ha fet pressuposts dins els terminis 
legals, es que en ZP no governa per la comunitat autònoma, però sí per l’Ajuntament de 
Palma, es que, i me surten les primes de risc de Grècia, el Sr. Martínez, la veritat, 
m’agradaria una mica més de seriositat a l’hora d’abordar aquests temes, perquè si aquí 
hem de fer política a aquest nivell, amb un tema com el que estam discutint avui, sa 
veritat es que me sap especialment greu. Parla de dèficit, anem a veure, tots els 
ajuntaments de l’estat es veuen en una situació complicada avui en dia, per cert, aquí 
tenim un dèficit de 12 milions, a Calvià i Marratxí, ara m’ho apunt tenen 15 i 12 i 13 
milions, poblacions molt inferiors a la ciutat de Palma, per tant el Sr. Martínez, si fos el 
regidor de Marratxí, de Calvià, d’Hisenda, no se que hauria fet, imagin que inclús que 
s’hauria donat de baixa del PP, perquè governava el PP allà i és un desastre, un desastre, 
sa veritat procuraria també aquests temes, tampoc, no inflar xifres ni fer discursos tan 
demagògics com es que es fan, anem a veure, parla si de Capitalitat, fa exercicis de 
retrourar-se a qüestions que varen passar ja fa molts d’anys també nosaltres ens podem 
retrotreure, a situacions que fa molts d’anys o votants, com per exemple una molt 
ermosa herència com el Parc de Bombers, una gestió també extraordinària d’un govern 
de les Illes Balears del partit Popular, que avui en dia significa una llosa molt important 
damunt les arques municipals i per cert està provocant, segurament està provocant que 
algunes de les persones que avui han vengut aquí, hagin estat fins i tot acomiadades, per 
tant, anem a veure, i evidentment és per citar un exemple, perquè de tots és sabut i 
conegut que podria enumerar exemples i òbviament els tres minuts acabaria d’enumerar 
exemples del partit Popular que avui signifiquen lloses enormes damunt les arques 
públiques tant del govern com de l’Ajuntament, per tant, la veritat no anem a 
retrotreurer-nos anem a abordar el futur, jo hagués desitjat que avui s’haguessin donat 
més explicacions a les persones que ens han acompanyat, crec que s’ha fet, crec que 
se’n van molt decebudes avui, perquè no s’ha dit res, ni s’ha afrontat el tema de tot 
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aquest programes que s’estan retallant i s’estan suprimint, i tots aquests menors, tots 
aquests discapacitats, totes aquestes persones que estan sent abandonades avui en dia a 
la ciutat de Palma i en el seu barri”. 
 
Intervé la Sra. Calvo: 
 
“ Sí, moltes gràcies Sr. Batle, doncs miri, mentre ens renyen per una part, no se si a més 
a més s’ho passen bé i si riuen, se’n riuen de nosaltres o de la circumstàncies, però a 
nosaltres ens agradarà saber, a mi el que me preocupa saber es si la senyora que corre, 
per a mantenir la seva feina, que no pot anar amb els seus fills amb bus gratis avui, que 
haurà de fer un bono de set euros, que a més a més ha deixat de tenir la possibilitat de 
tenir, de rebre un suport des de les activitats extraescolars,   pot confiar en que aquest 
ajuntament la recalçarà, sí o no? Jo vull saber si aquell jove que independentment aquell 
pla de drogues, estigui o no hi estigui, li pugui reconèixer el que vostè vulgui respecte 
de si estava aturat o no, tendrà o no un educador social en el seu barri per atendrer-lo, sí 
o no? Volem saber si aquelles persones que estan en un risc de vulnerabilitat molt més 
alt, podran disposar d’una atenció que avui a aquestes hores i aquí s’ha deixat de prestar 
i que aquest missatge i ho hem sentit dir aquí, me sembla greu, no és un missatge que 
haguem donat des dels grups de l’oposició, és el missatge que donen els professionals 
d’aquesta casa que me mereixen tota la credibilitat, tota la  confiança i dels quals no 
dubtarem mai, estic segura que ni jo ni vostès, aquestes són les preguntes que 
necessitam que vostès responguin, entre la rialla, el despreci i segurament una sensació 
que més bé, ens convida i ens recorda temps desagradables”. 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle, després d’escoltar-lo no se si votaran a favor o en contra de l’esmena 
que hem presentat nosaltres ni tan sols se si defensaran o no o votaran a favor de la seva 
proposta, perquè no l’han defensada aquí. Sr. Verger, està clar que no hi ha estratègia de 
partit, en aquest sentit, perquè vostè diu a un lloc, vostès defensaven que hi havia una 
estratègia de partit que no volien presentar perquè  hi havia eleccions, cada un fa a la 
seva institució el que ha de fer, perquè feim feina amb autonomia, però li he de dir algo, 
vostè, clar, jo li he de dir que té la cara dura, perquè vostè, vostè, no el seu partit, ja sap 
de que li vaig a parlar, los “trenecitos” es que vostè si hi ha un tema que no pot parlar és 
de lloses, vostè n’ha deixada una molt grossa a la comunitat autònoma, es que tenen 
motxilles que val més no treure en aquest discurs”. 
 
Diu el Sr. Batle: 
 
“Guarden silencio por favor, per favor, facin el favor”. 
 
Continua el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies. I ara Sra. Calvo, no se molt bé que li he de dir, miraré de dir-li algo, d’algú 
que vostè respecti, perquè li vull dir que vostè no va respectar sinó que va vulnerar els 
drets de la família nombroses quan era batlessa, ho dic perquè era molt sensible en 
temes socials, però que vostè, un jutge ha dit que va vulnerar els drets de les famílies 
nombroses. Me deixi llegir l’opinió d’una altra, i així miri. No és el moment ni de 
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demagògies ni d’alarmar el conjunt de la nostra societat aprofitant els efectes d’una 
crisis econòmica, mai vista abans a aquesta comunitat. Tenim la responsabilitat com a 
representant de la ciutadania de respondre a la gent a la màxima sinceritat i a la màxima 
veracitat, hem de ser capaços de transmetre que l’administració  té serioses dificultats de 
liquiditat per afrontar aquests  pagaments, o per afrontar pagament. Miri, els vull també 
dir vostès estan empleant les entitats socials ara en campanya, bueno, el que es deia 
també, el que no sabem es sí les entitats socials mereixen ser utilitzades en una moció 
que nosaltres entenem que té molt de demagògica, crec que la gent s’esforça per treure 
endavant situacions personals, Sra. Calvo, li estic llegint paraules dites per diputats 
socialistas.... (EN AQUEST MOMENTS ABANDONEN LA SALA ELS 
REGIDORS DEL PSOE I DEL PSM-IV-EXM). 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
Silencio por favor, damos por terminada la.... ¿que hacemos ahora? 
 
Diu la Secretaria: 
 
“Pues o se vota la alternativa, o se pasa a votación el punto que ha sido debatido y la 
sesión depende del alcalde, si quiere levantarla o quiere continuarla”. 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Se vota….” 
 
Diu el Sr. Martínez: 
 
“L’únic que deman és acabar el que estava dient i fer constància de que no eren paraules 
meves, sinó que eren paraules de diputats socialistes que les deien a membres del Partit 
Popular, la passada legislatura. Simplement vull això. Sr. Batle si me permet...” 
 
Interromp el Sr. Batle: 
 
“Silencio por favor, dejen concluir el pleno”. 
 
Continua el Sr. Martínez: 
 
“Crec que la gent s’esforça per treure endavant situacions personals  o situacions 
familiars que són molt difícils no mereixen ser que són molt difícils, no mereixen ser un 
instrument d’aquesta base política. Ens hem trobat amb dificultats molt importants en 
dificultats derivades d’una situació de crisis que s’ha explicat també repetidament i 
davant aquestes dificultats, aquest Ajuntament actua amb diligència. La moció obeeix a 
una consigna de donar branca per donar branca i no cap voluntat mínimament 
constructiva. L’escrit té molt a veure amb el moment polític que vivim i per tant amb 
una esperança de tenir un titular. Aquestes no eren o no son paraules  d’aquest portaveu, 
eren paraules de portaveus de grup socialistes i del grup PSM al Parlament quan el 
Partit Popular al Parlament de les Illes Balears va fer una moció per reprovar a tres 
consellers perquè s’estaven o estaven pagant, quan tocava, el que eren les subvencions a 
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entitats socials, quan el Partit Popular va presentar una cosa semblant al plenari actual 
aquesta era la resposta parlar de demagògia, parlar de que no érem sensibles. 
Simplement vull constar en acta, com a portaveu d’aquest grup, hem hagut de passar en 
situacions pitjors de les que el grup de l’oposició, creien que estaven passant avui, i 
sempre hem mantengut el que és un respecte a aquesta institució, però està clar que per 
mantenir-se a la cadira s’ha de tenir arguments, i quan no es té arguments el més fàcil és 
abandonar aquest ple. Moltes gràcies. 
 
Diu el Sr. Batle: 
 
“Visto que han abandonada la sala el resto de los partidos políticos, vamos hacer una 
votación conjunta de los  puntos, 3, 4, 5, 6 si bien hay una palabra pedida”. 
 
Té la paraula la Sra. Sandra Fernández: 
 
“Muchas gracias. Simplemente para dejar constancia que ahora venían las propuestas 
del Partido Popular, las alternativas del Partido Popular, sobre servicios sociales decir 
que es una lástima que la oposición haya abandonado, porque como decía el portavoz, 
por cosas que no les gusta oir y la mayoría verdades en este caso, que también como 
decía, cuando no les gusta lo que oyen y cuando no están dispuestos a debatir yo creo 
que acaban de demostrar para que habían pedido este debate, para que habían pedido 
este pleno, que no tiene nada que ver con los servicios sociales, sino que era una 
estrategia electoral, ahora venían las propuestas del Partido Popular, ahora las íbamos a 
debatir  y bueno, como supongo que se aprobarán por unanimidad, ya las verán 
reflejadas en el acta, muchas gracias”. 
 
Parla el Batle: 
 
“Vamos a votar las alternativas. Quedan aprobadas y se levanta la sesión”. 
 
El Grup Municipal Popular va presentar la següent alternativa:  
 
2. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a mantenir la política 
d’austeritat per equilibrar el pressupost municipal i a estudiar   fórmules 
alternatives al sistema impositiu per augmentar els ingressos. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda mantenir, per a l’any 2012, com a 
mínim el mateix pressupost en matèria social. 
El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda potenciar els mecanismes de coordinació i 
col·laboració amb la resta d’àrees municipals i amb altres administracions 
públiques per tal d’aprofitar i optimitzar recursos existents. 
El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda establir mecanismes de previsió, control i 
revisió de la despesa a l’Àrea de Benestar Social i Immigració, aplicant criteris 
d’eficàcia, eficiència i economia, per tal d’aprofitar més i millor els recursos 
existents. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de l’Estat, al Govern de les Illes Balears i 
al Govern del Consell de Mallorca a mantenir les prestacions socials que son de la 
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seva competència  a Palma, posada en perill per la gestió feta els darrers 3 anys, 
dins les possibilitats pressupostàries de cada institució. 
 
5. El Ple de l’Ajuntament de Palma reconeix la feina realitzada i que continuen 
realitzant les entitats i organitzacions del Tercer Sector. 
El Ple de l’Ajuntament de Palma reconeix la feina realitzada i que continuen 
realitzant els professionals que treballen en la xarxa d’atenció social, en especial 
als treballadors municipals. 
El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda donar estabilitat i seguretat en els seus 
llocs de feina als professionals interins de l’àrea de Benestar Social, Immigració de 
l’Ajuntament  de Palma durant tot l’any 2010. 
 
6. L’Ajuntament de Palma acorda impulsar la col·laboració publico – privada amb 
les entitats socials per tal d’optimitzar els recursos, sens que en cap cas això suposi 
la privatització dels serveis. 
 
El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a mantenir la política d’austeritat 
per equilibrar el pressupost municipal i a estudiar   fórmules alternatives al 
sistema impositiu per augmentar els ingressos. 
 
Al final del debat de la primera proposta dels Grups PSOE i PSM-IV-ExM, en el 
darrer torn d’intervenció del portaveu de l’equip de Govern, i abans de procedir a 
la votació de l’alternativa presentada pel Grup Municipal Popular, abandonen el 
Saló de Sessions, els regidors del Grup Municipal Socialista i els regidors del Grup 
Municipal PSM-IV-ExM, restant en el Saló els 17 regidor del Grup Municipal 
Popular.  
 
Es passen a votació l’alternativa presentada pel Grup Municipal Popular, la qual 
és aprova per 17 vots a favor (Grup Municipal PP)  
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 
 


